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ACTA DE LA REUNIÓ DE LA COMISSIÓ ACADÈMICA DE LA FACULTAT DE BIOLOGIA 
 
 
 
Dia: 29 d’abril de 2021 
Hora: 9:30-11h 
Espai de reunió virtual: BB Collaborate  
Enllaç: <https://eu.bbcollab.com/guest/c657e06688cb483d9f6d3b345cd52ff8> 
 
 
Ordre del dia: 

1. Aprovació de l’acta anterior 
2. Informe del president de la Comissió 
3. Afers de tràmit 
4. Torn obert de paraula 
 
 

Assistents connectats: 20 
Rosa M. Araujo, Carmen Bergareche, Ferran Burgaya, Silvia Busquets, Marta Camps, Empar Carrillo, 
Magdalena Grifoll, Anna Gumà, Dolors López, Ester Lozano, Albert Martínez, Francesc Oliva, Teresa 
Pagès, Joan Carles Ferrer, Xavier Remesar, Maria Soley, Araceli Rosa, M. Teresa Sauras. Jordi 
Urmeneta. 

Convidada: Rosina Gironès 

Es disculpa: Emili Saló, Esther Esteban 
 
 
1. Aprovació de l’acta anterior 
 S’aprova l’acta anterior 
 
2. Informe del president de la Comissió 

El vicedegà, Albert Martínez comenta detalladament els punts del document enviat prèviament als 
membres de la Comissió. 
 
Docència 2020-2021:  

A partir del 6 d’abril s’ha obert a la semipresencialitat dels cursos 2n, 3r i 4t de tots els graus. 
La UB (i la facultat) aposta per continuar com fins ara fins a final del curs. 

Docència 2021-2022:  
S’allarga l’excepcionalitat durant el 21-22. El 30 d’abril hi ha reunió de rectors amb Argimon 
per parlar del proper curs: diuen 50-60% presencialitat i potser rebaixar la distància entre 
estudiants a un metre a les aules. En tot cas, els màsters i postgraus tindran un 100% de 
presencialitat. 

Plans docents: 
Es demana que els plans docents de les assignatures 21-22 es facin tant en català com en castellà. 
Les assignatures en anglès, es demana que es facin en aquest idioma i en català, com a mínim. 

Ha d’estar incorporada la perspectiva de gènere en aquests plans docents. 2 sessions 
informatives:  Dijous 6 de maig a les 16:00h (assignatures troncals globals) i el 10 de maig a les 
11:00h (assignatures de Bio). 



2 
 

Directrius acadèmic-docents del 2021-2022  
Seran les mateixes que en aquest 20-21. 

Informe de la docència a la facultat: 
Les vicerectores han enviat un informe de la docència a la facultat analitzant l’optativitat en els 
ensenyaments (ratio optatives, optatives amb un nombre inferior a 5 alumnes,...) i l’eficiència 
de les activitats docents a cada assignatura (grups de pràctiques, sortides de camp, etc. amb 
menys alumnes del recomanat). Amb aquest informe, se’ns demana que complim les directrius 
acadèmic-docents. D’aquesta manera, la càrrega docent s’hauria de reduir i, per tant, la 
necessitat de professorat (sobretot Associats). 

El resultat és que 2 dels graus i la major part de màsters supera la ratio d’optativitat de l’1:1,5, 
i que moltes assignatures contenen activitats amb un nombre d’estudiants inferior a l’establert. 
S’està analitzant amb els caps d’estudis i coordinadors de màsters per tal de reajustar el que es 
pugui i justificar el que sigui necessari. 

L’Albert demana que se li faci arribar les al·legacions que es creguin oportunes per rebatre tots 
els punts vermells dels seus ensenyaments d’aquest document. 

Plataforma Zoom: 
A partir del 21-22, la plataforma per a donar classes serà el Zoom (es posa en marxa durant 
l’última setmana de maig) en detriment del BBCollaborate, que deixarà de funcionar a finals de 
juliol. Des de la facultat es va fer una queixa per falta d’un període d’adaptació. S’introduirà a 
finals de maig, compatibilitzat amb BBC i quedarà com a únic a principis del proper curs. 
S’oferirà suport i assessorament tant per part tant del CRAI com de l’IDP.-ICE. 

Nivell B2 d’anglès: 
Legalment, no es pot condicionar que els/les estudiants tinguin possessió del nivell B2 d’anglès 
a l’obtenció del títol de grau. La UB diu que es buscaran alternatives per a potenciar l’anglès 
(TFG en anglès, assignatures en anglès....). Tot està per veure. 

Accés remot aules informàtica: 
A partir del febrer, es pot tenir accés remot als programes instal·lats a les aules d’informàtica.  

Laboratoris M8 i M9: 
S’està estudiant posar-hi un aire condicionat a cada laboratori. De moment, s’han arreglat les 
finestres perquè es puguin obrir. El problema es que estan altes i s’han d’obrir amb una barra i 
es força incòmode i inclús perillós. 

Proposta de normativa de pràcticums i TFG: 
L’equip de coordinació dels pràcticums i TFG ha elaborat una proposta de normativa i han 
modificat la rúbrica. Aquesta proposta ha de ser aprovada per comissió acadèmica. En la propera 
setmana s’enviarà el text a l’equip deganal i posteriorment als membres de la Comissió 
Acadèmica per a que se la llegeixin i presentin les esmenes que es consideri. La intenció és 
aprovar-la en la propera comissió per tal d’aplicar-la per al curs 2021-2022. Els canvis més 
importants proposats són els següents:  

• Per a la matrícula del TFG, caldrà que l’estudiant hagi aprovat totes les assignatures de 
1r i 2n curs, i superat, en total, 180 ó més crèdits. 

• L’estudiant desenvoluparà un projecte de 30 ECTS (750 hores) a la institució de destí, 
havent de reconèixer 15 ECTS (Pràcticum I, Pràcticum II i una optativa de 3 ECTS) 
d’acord amb la normativa de mobilitat de la Universitat de Barcelona (punt 24.4, 
http://www.ub.edu/uri/Documents/normativa.pdf). 

• El/la tutor/a UB en totes les modalitats valorarà la memòria i emetrà un informe i una 
qualificació seguint la rúbrica de la memòria publicada a la web de pràcticums i TFG. 
Aquesta qualificació de la memòria ha de ser superior o igual a 4 per a poder ser 
defensada davant del tribunal, i representarà un 20% de la qualificació final del TFG.   



3 
 

• El tribunal avaluarà la memòria (60%) i l’exposició i defensa (40%) segons els ítems 
proposats a la rúbrica d’avaluació. 

• . Introducció dels tema de la Confidencialitat de Pràcticums i TFG 
• . Introducció dels tema de les al·legacions 
• . Introducció de la possibilitat de co-tutories 

L’Anna Gumà pregunta si la normativa inclou el pas de TFG experimentals a bibliogràfics. El 
Francesc Oliva comenta que els experimentals a l’estar vinculats al pràcticum es fa més difícil. 
S’haurà d’estudiar cada cas. 

Assignatura de Bioètica: 
El consell de govern ha aprovat la seva impartició per al curs 21-22. Serà ofertada per 
Bioquímica i amb accés des de Biologia, Ciències Biomèdiques i Biotecnologia. Era obligatori 
associar-la a un grau. Com Ciències Biomèdiques estava en números vermells segons la 
normativa acadèmic-docent en nombre d’optatives, s’ha cregut més convenient associar-la a 
Bioquímica, que no té aquet problema. 

Programa Ubica’t: 
S’està duent a terme en dues parts: D’una banda l’activitat Inspira’m, amb un èxit molt 
decebedor d’assistents i, d’altra banda, l’activitat Pregunta’m, que encara està en marxa amb 
molt baix interès. La UB reconeix el poc èxit i avaluarà resultats. El problema pot haver estat 
amb la difusió. 

Rosa Araujo demana que consti en acta l’agraïment per l’organització de la facultat. 

Jornada de portes obertes: 
Va tenir lloc el 16 d’abril del 2021 amb 100 assistents en cadascuna de les dues sessions. La 
Jornada es va enregistrar i està penjada a la pàgina web de la facultat. 

Màster en Química Sanitària:  
S’està muntant el màster en Química Sanitària, Alguns/es professors/es ja van manifestar el seu 
interès en participar-hi i ara estem esperant a fer una reunió informativa dels organitzadors 
(facultat de Química). 

Acreditacions dels màsters: 
Ens han enviat els resultats dels de Biodiversitat, Ecologia, Antropologia i Aqüicultura. Tots 
quatre han obtingut la valoració d’excel·lència. Dos d’ells no la tenien. 

Aprovació de cursos de postgrau 
La comissió plenària de postgrau de la facultat va aprovar la creació d’un nou curs d’extensió 
universitària: LA RESTAURACIÓ D'ESPAIS MINERS: EL SÒL (15 crèdits), coordinat per la 
Dra. Montse Jorba. Aquest curs també ha estat aprovat pel Consell executiu de l’Agència de 
postgrau de la UB el passat 23 d’abril 2021 junt amb els següents cursos: 

• Postgrau i diplomes d’extensió universitària: Agricultura ecològica; Ciències del medi 
ambient; Gestió de projectes de recerca per al desenvolupament de nous fàrmacs 

• Certificats d’extensió universitària: Models del deep learning per a l’anàlisi de dades 
òmiques amb keras per a R. 

S’anima a tot el professorat a crear cursos de postgrau ja que ofereix la possibilitat de 
l’especialització i d’entrada de diners a la facultat. 

 
 
3. Afers de tràmit 

El vicedegà comenta que s’incorporaran a l’acta les modificacions de graus i màsters que ja han 
passat per els consells d’estudis i de coordinació de màsters. S’aprova per assentiment. 
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4. Torn obert de paraula 

La degana comenta els ajuts del Ministeri per fer estances a fora. Ha sortit la convocatòria per a 
diferents nivells i categories de PDI.  

També comenta l’exposició de figures Biofutur del vestíbul del Margalef, amb l’objectiu de facilitar 
informació sobre sortides professionals. El vicedegà Francesc Cebrià n’és el responsable. El dia 6 
hi haurà una jornada amb ocupadors. També comenta que hi ha hagut algun acte incívic sobre les 
figures. 

La Dolors López comenta que el Toni Fores li ha  dit que el juliol es farà la matricula no presencial. 
Això implica que els plans docents i les fitxes de les assignatures s’hauran de gestionar durant el 
mes de maig. La planificació de moment es recomana fer-la com el curs passat. Al setembre hi haurà 
les sessions informatives.  

 
 
Sense més temes a tractar, s'aixeca la sessió a les 10:45 hores.  
 
 

  
 
La Secretària de la Comissió     Vist i Plau President de la Comissió 
Teresa Pagès        Albert Martínez 
 


